
Respostes a la ciutadania de CiU al Ple de 18-2-2015 
 
 
L’origen principal de la corrupció municipal, és la progressiva 
externalització de serveis i obres, el mecanisme és conegut i pervers i es 
manipulen concursos públics per beneficiar a determinades empreses a 
canvi de comissions, endolls, regals, etc. 
Per què externalitzen? Per què creuen que el privat és millor que el públic, 
o perquè així tenen possibilitats de fer tripijocs amb les empreses? No 
creuen que seria bona idea remunicipalitzar serveis i obres? 
 
El senyor Comellas: 

“Bé, agrair l’interès de la senyora Sinfreu, i la pregunta, i només dir dues coses: 
jo crec que està molt bé ser desconfiat. Els llatins pensem que a qui està al 
govern se li ha de deixar fer, i el dia que passa alguna cosa se l’ha de trinxar. 
Els anglosaxons tenen una altra actitud, i és una desconfiança permanent 
respecte al govern i una actitud vigilant, i potser és el que als països del Sud 
d’Europa ens falta. I llavors, després resulta que si com a ciutadà no hem fet la 
nostra feina, resulta que la culpa és dels qui governen. Aquests jo crec que 
tenen una actitud més consistent, i jo crec que alguna cosa hauríem 
d’aprendre.  

No entraré en el tema de si l’externalització o no és la font de la corrupció, jo 
crec que no és la font, l’origen principal, com la María Jesús diu. Jo crec que 
l’origen principal de la corrupció és que està incentivada, perquè costa molt 
castigar-la. Perquè tots sabem com va la justícia, i les pròpies associacions de 
jutges i fiscals ho diuen, la justícia està molt subfinançada. Per tant, el propi 
sistema no pot tirar endavant tota la feina que comportaria tirar això endavant. 
En certa manera, està desincentivat lluitar contra això, que és una manera 
d’incentivar que passin coses.  

Perquè de corrupció i de problemes hi ha a tots els països, l’única diferència 
que passa al nostre, al nostre estat i als altres, és que aquí no s’hi lluita 
adequadament. Però si mireu casos, vull dir, des de la República Federal 
d’Alemanya, que és un dels països més seriosos del món, trobareu que fins i 
tot els concursos d’aviació de la Luftwaffe, després de la Segona Guerra 
Mundial, han tingut uns problemes greus. Vull dir, són països molt seriosos, 
però quan passa alguna cosa es castiga, i aquí passa al contrari: hi ha 
problemes, hi ha coses, i en canvi, tothom té la sensació que al final no 
s’acaben d’aclarir les coses, costa molt, costa molt de temps, fins i tot els casos 
prescriuen, no cal que esmentem casos d’algú que esmentava fa poc que com 
que ja el seu cas havia prescrit era com si no hagués passat res.  

Jo, en aquest sentit, per no allargar-me més, diria que estic en desacord amb la 
María Jesús. No crec que l’origen principal de la corrupció, ni municipal ni 



estatal ni autonòmica, ni de qui sigui, ni europea, és l’externalització sinó que 
és la lentitud de la justícia, el fet que la justícia en aquest país, en aquest estat, 
estigui tan subfinançada, de tal manera que arriba a incentivar aquests 
comportaments irregulars. 

Gràcies.” 

 
El senyor Raventós: 

“Doncs, són dues coses. Una primera pregunta és que com l’Associació de 
Veïns i Veïnes, ja hem dit diverses vegades sobre el que era el Síndic de 
Greuges, i no se n’ha parlat més, només se’ns va dir una vegada que com que 
això duplicava funcions, que no calia i així, però no se’ns ha dit res més.  

I l’altra cosa és sobre els horts urbans, que també semblava que la universitat 
havia d’ajudar, i tampoc. Clar, jo ara penso que..., aquí també ha parlat la gent 
de Ciutadans, que hi ha les eleccions pròximament, jo demanaria als partits 
polítics si ho tindreu en compte, almenys aquests dos punts, en els vostres 
programes electorals, espero que siguin sincers i que serveixin, però són dos 
temes que ens agradaria que ens digueu si us ho heu pensat, si ho tindreu en 
compte, perquè van passant els mesos i anys, i resulta que d’una legislatura 
hem passat a una altra, i això continua, que no deu ser gaire important ni una 
cosa ni l’altra, però nosaltres creiem que sí que ho és. 

La segona pregunta és a nivell personal. Avui s’ha parlat dels dies que es 
dediquen a la pobresa. Jo preguntaria si en el pressupost, quan surt la quantitat 
de diners, hi ha algun sou inclòs de persones que s’hi dediquin. No sé si la gent 
que s’hi dedica són gent que ja és funcionària de l’ajuntament, ja té el seu sou, i 
tots els diners... Quan es diu: «Tants diners dedicats a la pobresa», són tots per 
a la gent pobra, o hi ha algun sou a dintre? I si hi ha algun sou, doncs, saber 
quina part representat que són sous. 

Gràcies.” 

 
 
La senyora Coll: 

“Bé, bona nit. Des de la CUP Esplugues ens preguntem què pensen tots els 
partits polítics de la noticia que s’ha publicat avui, en la que s’anunciava que 
ENDESA s’adhereix al Programa de pobresa energètica de l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona, per, segons l’AMB, evitar els talls de 
subministrament per falta de recursos econòmics. I per això s’ha creat un fons 
de 5 milions d’euros públics, amb els quals s’abonaran les factures impagades, 



i ENDESA ha declarat que s’hi adhereix perquè és molt sensible a la realitat 
actual. 

Més enllà que ho considerem cínic, perquè la sensibilitat d’ENDESA és 
l’equivalent a la d’una pedra, el que s’ha acordat és pagar una empresa privada 
per uns serveis que són una necessitat bàsica i haurien de ser públics, i sembla 
que no hem après, amb el rescat dels bancs, que ara rescatem empreses 
privades, no perquè tinguin pèrdues sinó simplement per garantir-les el seu 
marge de beneficis.“ 

 
La senyora Herranz: 

“Bé, bona nit. Un parell de qüestions. Primera: jo porto molts anys venint a 
aquests plens, i les mocions que s’aproven, segueixo tenint la sensació que no 
serveixen absolutament per a res. En referència a la moció aprovada pels 
impostos aquests que s´han de pagar a l’Estat, o s’han de fer..., la comptabilitat 
aquesta que s’ha de fer per a les entitats sense ànim de lucre i tot això, que 
aprovin la moció a mi no em serveix, jo vull una solució, perquè la feina de les 
entitats és col·laborar en el desenvolupament de les entitats, no dedicar-se a 
fer comptabilitats. Què pensa fer aquest ajuntament per evitar això? Aquesta és 
la primera. 

La segona, un moment, que l’haig de llegir. A veure. «Des de la CUP 
d’Esplugues volen preguntar quin és, detalladament, l’estat actual del conjunt 
del Molí i Masia de Ca l’Esteve, i de la Masia de Can Cadena, situades al carrer 
Laureà Miró 100-134. L’última dada que tenim és del 2007, i és que són 
propietat de la immobiliària Ruve, tot i que desconeixem si ha canviat de 
propietari en els darrers anys. Sabem que els solars que els envolten estan en 
procés de venda i construcció. Essent considerades patrimoni d’Esplugues, 
estan tapiades, amb el sostre derruït, i en un procés de deteriorament constant. 
Voldríem saber si l’ajuntament té algun interès actual en defensa d’aquestes 
edificacions, que, recordem, són considerades patrimoni a l’inventari del 
patrimoni històric, arquitectònic i ambiental d’Esplugues de Llobregat. O si per 
contra, ja els sembla correcte que es deteriori, i finalment sigui enderrocat.»  

I si em permet, senyora alcaldessa, una petita cosa: com a veïna del barri de 
Finestrelles, jo sóc una de les persones que pateix que els cotxes aparquin 
malament a les portes del Isabel de Villena, perquè col·lapsen l’única entrada 
que hi ha al barri, i no es pot passar ni amunt ni avall.” 

 
 
 
 
 



El senyor Comellas: 

“Sí. Hi havia una pregunta de l’Anna Coll, que ha sortit ara un momentet, però 
bé, hi ha l’Eulàlia, que si he entès bé, ens preguntava sobre aquest acord amb 
l’AMB amb ENDESA, el tema d’aquests 5 milions de fons públics per mirar 
d’aturar el tema dels talls de subministrament elèctric en cas de pobresa 
energètica, diguem-ne. Si, Anna, estic responent el que entenc que ens 
preguntaves a tots els grups. He entès que demanaves la nostra opinió sobre el 
fet que aquests 5 milions d’euros fossin de fons públics, no?, en el pacte d’AMB 
i FECSA-ENDESA, oi? (Veu de fons.) Sí, jo he entès que la teva indignació, o 
la teva pregunta, és: aquest 5 milions sembla ser que són públics, no? Val. 
Desconec el pacte, vull dir, he vist la notificació que s’ha fet, em sembla, des 
d’Esplugues.com ho han fet circular ahir o avui, però no hi he entrat a fons. 
Però en qualsevol cas, és molt peculiar.  

Si és un servei públic, i està, diguem-ne, concessionat a les companyies 
elèctriques, doncs, òbviament se’ls hauria de fer fer un fons per fer-hi front. En 
aquest sentit, tenim el precedent, em sembla recordar que és de Gas Natural o 
d’Aigües de Barcelona, que també havien fet un pacte en aquest sentit... 
Perdona? Que es podria estudiar, aviam quin és el paral·lelisme o no, però 
senzillament sí, és bastant peculiar. Però bé, gràcies per la pregunta, i hi 
tornarem a parlar. 

(Veu de fons.) 

Ah, el programa electoral dels horts urbans. Sí, efectivament, va ser aprovat 
amb moció, i no s’ha dut a terme. I de fet, al pressupost d’enguany ha estat 
liquidat en aquest sentit. La Lídia Morera em comentava abans que, 
efectivament, hi ha demanda, o sigui que cada vegada més gent pregunta.” 

(Veu de fons.) 

El senyor Comellas: 

“En parlarem.” 

 


